


 
Vážení spoluobčané,  
 
Hrabovský zpravodaj vám znovu přináší souhrn dění v naší obci v prvním pololetí letošního 
roku a výhled, co nás čeká v následujících měsících. 

Nejdříve bych se zastavil u dotačních zdrojů. Olomoucký kraj nám přispěl na pořízení 
nového hasičského vozidla částkou 120 000,- Kč. Na opravu Mramorového kříže nám přispěl 
částkou 50 000,- Kč. Důležitá dotace ve výši 500 000,- Kč nám pomůže rekonstruovat ústřední 
vytápění, sociální zařízení dětí a personálu v MŠ. Další částkou, která přijde na náš účet 
z Olomouckého kraje, je podpora na pořízení nového územního plánu. Podpora dosáhne výše 
74 000,- Kč. Finanční podpora přišla také z Ministerstva pro místní rozvoj a to opět na opravu 
Mramorového kříže ve výši 58 000,- Kč. Nejdůležitější finanční dotace by měla přijít od 
Státního fondu dopravní infrastruktury na opravu a dobudování chodníků v okolí křižovatky na 
Bohuslavice a před obchodem. Tato stavba měla být zahájena již příští týden, ale hodnotící 
komise FSDI ještě nezasedla a tak na případné zahájení této stavby musíme ještě počkat. Od 
SFDI by měla doputovat finanční částka přesahující 1 200 000,- Kč. Co se týká dalších dotací, 
musím uvést, že jsem se v tomto týdnu dozvěděl o další dotaci, kterou obdržíme od Státního 
fondu životního prostředí ve výši přesahující 2 mil. Kč, která je směrována na zateplení školy a 
obnovu vytápění školy. Tato akce by se však měla realizovat až v příštím roce.  

V červenci budeme podávat žádost o dotaci z ROP Střední Morava na úpravy prostoru 
mezi obchodem a obecním úřadem, bývalé  zahrady před Janíčkovými a parkoviště u hřiště. 
Cena tohoto záměru je odhadnuta na 6 mil. Kč. Dotace by mohla činit 70%. Je to poslední 
šance získat finance z evropských peněz v tomto plánovacím období. 

V červnu loňského roku se sesunula opěrná zeď komunikace před Nadymáčkovými. 
Dnes je havárie odstraněna a je také opraven povrch komunikace. Rok s rokem se sešel, přišla 
první červnová sobota a potkala nás další pohroma. Prasknutá hadice na toaletách ve škole nám 
vytopila družinu, šatnu a chodby v přízemí. Ještě, že před sebou máme prázdniny a budeme mít 
čas na opravy těchto prostor. Prázdninové měsíce budou také časem parkových úprav před 
budovou školy.  

Musím také zmínit nové stavební pozemky v zástavbovém území „Pod Hojgrovými II“. 
Na posledním červnovém zasedání zastupitelstva byl odsouhlasen prodej již 12 pozemku. 
Celkem jich je zde připraveno 15. Pro toto zástavbové území je vydáno územní rozhodnutí na 
výstavbu inženýrských sítí a v červenci bude podána žádost o stavební povolení na jejich 
výstavbu. Realizace vodovodu, kanalizace a plynu bude zahájena ještě na podzim letošního 
roku. Kabelové sítě nízkého napětí a veřejné osvětlení bude realizováno v příštím roce. 
Dále chci zmínit, že v říjnu bude zase probíhat v sokolovně tradiční výstava. Tentokrát na téma 
„Příroda v okolí Hrabové“. 

Na závěr chci poděkovat všem organizacím, které se starají o kulturu, zábavu a 
reprezentaci obce. Obec by bez těchto lidí nebyla taková jaká dnes je. Ještě jednu důležitou 
informaci vám musím sdělit. Hrabová v těchto dnech přesáhla hranici 600 obyvatel.  

Dovolte mi, popřát vám všem krásné prožití letních dnů a dovolených a dětem o 
prázdninách krásné počasí a hodně prázdninových zážitků. 
  
                                                                                                                    

 Ing. Jiří Linhart 
                                                                                                                              starosta 
  
 
 
 
 
 
 



Senior klub Hrabová  
 
Sen.klub odpískal letošní první poločas přátelským posezením 24. května 2012 „na hřišti“, kde 
se o nás vzorově postarala jako provozovatel restaurace p. Jitka Říhová.Touto akcí byla pro 
období prázdnin přerušena činnost až do druhého čtvrtka v měsíci září. 

Předešlá akce – přednáška Dr. Ivo Mulera na tema přírodní parky spojených států byla 
velmi zajímavá. Předpokládáme, že v přednáškách na obdobná cestopisná témata budeme i 
nadále pokračovat. 

Poněkud se nám nevyvedl záměr zorganizovat zájezd na Zelenou horu 
(architekt.skvost) u Žďáru nad Sázavou, nebo do bližšího okolí. Při předběžném zjišťování do 
situace zasáhlo seniorské pravidlo –dočasný zdravotní stav mnohých zájemců. Předpokládáme 
ž e se k původnímu záměru ještě vrátíme. 

Nechceme aby senior klub fungoval jen jako sešlost přihlížejících starších občanů.V 
Hrabové je dostatečné množství zájmů o historii, případně astronomii. Spousta občanů má 
doma vlastní sbírky, které, když budou doma mají jen poloviční hodnotu. Jako senioři máme 
představu připravit podmínky třeba k takovéto prezentaci.  

V bývalé provozovně kadeřnictví bude instalace staršího nábytku a domácího zařízení 
nádobí, sklo, porcelán. 

Obec Hrabová a Farní sbor Českobratrské církve evangelické v Hrabové mají záměr 
upravit a zpřístupnit věž modlitebny. 

Domníváme se, že pro takovouto aktivitu bychom měli připravit potřebné zázemí, které 
se bude následně využívat. 

Obec uvolnila prostory pro uložení – depozit a Sen.klub by chtěl z tohoto důvodu znovu 
vyzvat občany Hrabové, aby jakékoliv starší věci které běžně vyřazují nabídli k registraci 
Sen.klubu. 
 

  Za Senior klub Milan Tun 
 
Sbor dobrovolných hasičů Hrabová 

 
Pro nás letošní rok začal 14. ledna a to valnou hromadou, kterou jsme pro velký počet 

členů, opět uspořádali v sokolovně.  
Poté začaly přípravy na náš hasičský ples konaný 25. února, na který se přišla pobavit 

většina z vás i z okolních obcí.  
25. března v naší klubovně proběhlo školení zásahové jednotky, které již řadu let 

provádí profesionální hasič ze ZHS Zábřeh pan Jiří Rýznar.  
19. května jsme se zúčastnili okrskové soutěže v Bohuslavicích. Hrabová I. do 35 let 

druhé místo, Hrabová II. do 35 let 3. místo, muži nad 35 let 1. místo. Na soutěži jsme mohli 
vidět naše děvčata Hrabová II., která po roční pauze v nové sestavě začala opět soutěžit a na 
této soutěži zvítězila. V běhu na 100 metrů s překážkami za muže, tak jako loni, zvítězil Libor 
Macháček a za ženy si první místo vybojovala naše nová závodnice Aneta Kondlerová. 

26. května jsme na Mikroregionu v Postřelmově obsadili v soutěži hasičských družstev 
3. místo.  

2. června se konalo okresní kolo hasičských soutěží v Bludově. Muži Hrabová I. 1. 
místo, Hrabová II. 13. místo. Ženy Hrabová I. 7. místo, Hrabová II. 4. místo. To, že naši kluci 
vyhráli okresní kolo, svědčí o tom, že se tomuto hasičskému sportu věnují naplno. Také si tím 
vybojovali postup na krajské kolo v Ostravě. Všem klukům a trenérovi patří můj dík.  

3. června se u nás konala historicky první cena Holba Cupu okresu Šumperk O pohár 
starosty obce ve všech kategoriích - muži, ženy, veteráni.  Této soutěže se celkem zúčastnilo 35 
družstev mužů, 11 družstev žen a 13 družstev veteránů. Celkem 59 družstev. Každé družstvo 
má 7 členů plus nějaký doprovod. Pro tak velké množství lidí se musí nachystat občerstvení a 
zajistit parkování vozidel. Touto cestou chci poděkovat všem členům a členkám našeho sboru, 
kteří se této akce zúčastnili, ale i nečlenům, což jsou většinu naše manželky.  



Umístění našich družstev: muži Hrabová I - 7. místo, Hrabová II. - 20. místo, 
       ženy Hrabová II. - 1. místo, Hrabová I. - 3. místo  
       veteráni - 3. místo.  

23. června naši veteráni na noční soutěži v Janoslavicích opět zvítězili. Jejich radost 
z krásného poháru byla veliká a taky zasloužená.  

Jak už jsem psal o postupu našich kluků na krajské kolo v Ostravě, tak tato soutěž se 
konala 23. - 24. června. Naši kluci zde skončili na 5. místě. Určitě chtěli dosáhnout na nějaké 
medailové místo, ale i tak žádnou ostudu neudělali a důstojně reprezentovali okres Šumperk 
v Ostravě. Ještě jednou všem patří můj dík.  

V tomto zpravodaji nemohu zapomenout na naše nejmladší hasiče, což jsou naše děti. 
V letošním roce se opět zúčastnili celoroční hry Plamen a Ligy mladých hasičů okresu 
Šumperk. Celkem se děti zúčastnili jedenácti soutěží. Ve hře Plamen skončili naši mladší žáci 
na celkovém 4. místě a starší žáci na 5. místě. Také v celkovém pořadí Ligy mladých hasičů 
skončili naši mladší žáci na bramborovém 4. místě a starší žáci na 9. místě. Celkově bylo do 
těchto soutěží zapojeno kolem 23 družstev v každé kategorii.  

Na závěr bych chtěl popřát všem dětem krásné slunečné prázdniny a všem ostatním 
příjemné a bezstarostné prožití dovolené.  
             František Breknar 

    
Občanské sdružení Hraběnky 
 
Milí spoluobčané,  
jménem Občanského sdružení Hraběnky se s Vámi na stránkách Hrabovského zpravodaje 
setkávám sice prvně, ale jelikož na vesnici se nic neutají a informace se zde šíří rychle, o 
vzniku tohoto sdružení jistě víte. Na výroční schůzi MS ČČK  Hrabová došlo k rozhodnutí tuto 
organizaci v Hrabové zrušit  a založit Občanské sdružení Hraběnky. Byl ustanoven přípravný 
výbor, byly sepsány stanovy (tímto chci poděkovat panu starostovi Ing. Linhartovi za jeho 
pomoc a užitečné rady) a koncem dubna bylo naše sdružení  řádně registrováno. Jelikož jsme 
organizovaly  v dubnu Slet čarodějnic , poté hodnotící schůzi, prostě bylo docela dost práce, 
ustavující schůze Hraběnek proběhla až v červnu. Schvalovaly se stanovy, proběhla registrace 
členů a konaly se volby do výboru sdružení. Většina členek MS ČČK Hrabová se staly 
členkami sdružení Hraběnky, přivítaly jsme mezi sebe ale i zbrusu nové tváře. Cílem této 
organizace je přispívat ke kulturnímu vyžití obce, organizovat akce,  na které jste byli zvyklí 
(Slet čarodějnic, Podzimní strašení, Silvestr), s novým sdružením přijdou třeba i jiné,  nové 
akce. Pokud by někdo z řad občanů nebo ostatních organizací působících v Hrabové potřeboval 
navázat kontakt s naším sdružením, může se obracet na členy výboru. Ten byl zvolen ve 
složení – Lenka Žižková (předsedkyně), Jana Bezděková (místopředsedkyně),  Eva Palmanová  
(hospodář). Tento výbor má právo a povinnost jednat jménem občanského sdružení. 
Samozřejmě Vám občanům chci poděkovat za účast na akcích, které MS ČČK Hrabová 
pořádala a snad akce nyní už „Hraběnek“ budete podporovat také. 
Říká se, že když něco končí , tak něco nového začíná. V Hrabové vzniklo nové sdružení a 
skončila činnost MS ČČK. Tento spolek fungoval v Hrabové dlouhou řadu let. Od paní 
Miroslavy Friedlové, která byla dlouholetou předsedkyní  MS ČČK (29 let) jsme obdržely  
shrnutí historie  MS a já velmi ráda o ní napíši pár řádek. 
Tehdy ještě Československý  červený kříž byl v Hrabové činný již v roce 1960 a  v úplném 
začátku jej vedl pan Hýbl z Hrabové č. 135. Později byla předsedkyně paní Smékalová 
Drahomíra. Postupem let se dařilo do této organizace přijmout další členy, předsednictví  
převzala paní Friedlová Miroslava.  Paní Friedlová se zmiňuje o 54 členech, z toho byli i 3 
muži. Náplní činnosti bylo pořádání kulturních akcí, zdravotních přednášek, sbíraly se léčivé 
rostliny. Tato skupina také úzce spolupracovala s tehdejším Českým svazem žen, který 
v Hrabové působil. Neustále se ve mně pere, zda mám členky jmenovat či nejmenovat. 
Přirozeně já nejsem takový pamětník, abych byla schopna posoudit, kdo odvedl větší či menší 
podíl práce, samozřejmě spousta členů už není mezi námi. Na činnosti místní skupiny se 



podílelo hodně občanů Hrabové, díky kterým tato skupina přetrvala  půl století, prošlo jí již pár 
generací a hlavně všichni  její členové byli ochotni pracovat, pomáhat a dělat radost druhým.  
My jsme se s dlouholetými členkami ČČK rozloučily malou pozorností a kytičkou  a já 
prostřednictvím tohoto zpravodaje  všem dnes již bývalým členkám za jejich činnost velmi 
děkuji. Na některých akcích se samozřejmě podíleli i nečlenové, manželé členek a obyvatelé 
Hrabové a jím touto cestou také poděkovat. Já jsem se stala předsedkyní MS ČČK Hrabová 
před sedmi lety. Ráda jsem tuto funkci vykonávala a snad se mi podaří vést nově vzniklé 
sdružení aspoň tak dobře, jak byla po dlouhá léta vedena MS ČČK. 
Všem občanům Hrabové přeji, ať si ve zdraví užijí letní prázdniny a čas dovolených. 
   
                                                                                                       Lenka Žižková, předsedkyně   
 
Základní a mateřská škola Hrabová 
 
Ve zdravém těle zdravý duch 
Říká se, že " pohyb je život". Hýbat bychom se měli všichni - dospělí i děti, nejlépe společně. 
A pravidelně. 
Naše letošní celoroční hra " Ve zdravém těle zdravý duch" nás přesvědčila o tom, že i docela 
obyčejný pohyb může být dobrou zábavou. Inspiroval nás časopis PASTELKA - měsíčník pro 
předškoláky, mladší žáky, rodiče, učitele a vychovatele. 
Hra byla rozdělena do deseti samostatných dílčích etap, jedna etapa = jeden měsíc školního 
roku. V průběhu roku jsme společně otevřeli na velkém hřišti deset hřišťátek. Na každém 
z nich se odehrálo něco  jiného. ŠLAPANDA prověřila umění chodit. O běhání a běžecké hry 
šlo v BĚHÁRNĚ. SKÁKANDA byla plná skoků: skákal se tu panák, přeskakovali jsme 
švihadlo a lano, hráli hry. Roztančili jsme se v TANČÍRNĚ a taky jsme vypilovali svůj taneční 
styl. V lednu jsme si protáhli svaly a získali sílu v POSILOVNĚ. Poté jsme zklidnili  tempo - 
RELAX byla uklidňující a uvolňovací cvičení v měsíci únoru. Míč, míčky a hry s nimi - to 
nabízela MÍČOVNA a MÍČKOVNA. Předposlední hřišťátko se v květnu stalo HERNOU, kde 
jsme plnili různé hry na hřišti i deskové hry v družině.  Poslední DOMINO mělo symbolicky 
poskládat všechna hřišťátka -  jako kostky známé hry k sobě. A povedlo se! Toto hřiště si 
naplánovaly děti samy a zároveň bylo ohlédnutím - zpětnou vazbou - za tím, co se jim 
v jednotlivých měsících nejvíce líbilo.  
Děti pomáhali motivovat maskoti hřišťátek -   zvířata, která svými schopnostmi, dovednostmi a 
vlastnostmi jsou příkladem jednotlivých disciplín. 
Lišák Filip byl maskotem chůze. Rychle běhat umí gepard Gaston. Velice dobře skáče zajíc 
Robin. Tučňák Sven je šikovný tanečník. Sílu má medvěd Bruno. Kocour Max je pohodář, ale i 
velice obratný tvor. Kočka Sandra si umí pohrát s míčem. Zahanbit se nenechá ani šimpanz 
Sebastian. Pes Argo je věrný přítel člověka a tradiční hry. No, a dobré hře kraluje lvíče 
Dominik. 
Celou dobu nás provázela písnička Hřiště, na nápěv známé moravské písničky o muzikantech. 
Cílem hry nebylo objevovat pohybové talenty, soutěžit o medaile či body. Chtěli jsme se 
především pobavit a přivést všechny děti k pravidelnému cvičení a pohybovým hrám. Snad se 
nám to povedlo! 

Za školní družinu při ZŠ Hrabová - Eva Mráček Vysoudilová 
 
Venkovská komunitní škola – škola zítřka? 

Mnozí z nás si uvědomují, že současné (moderní) době by měla odpovídat i současná 
(moderní) škola. Jedni tento pojem chápou pouze v souvislosti s moderním vybavením, druzí 
hledají mimo jiné i moderní metody a formy práce. Naše škola jde právě touto cestou. 
Prakticky neustále se vzděláváme a sbíráme dobré zkušenosti kolegů z jiných škol, abychom 
vytvořili ze školy místo, které vybízí ke vzdělávání, ale také místo, kde je nám spolu dobře. 

Zajímavou myšlenkou, která nás v poslední době velmi oslovila, je tzv. venkovská 
komunitní škola. Škola v obci splňuje všechny předpoklady, aby se stala centrem 



společenského dění a centrem pro celoživotní vzdělávání. Zejména v malých obcích, kde škola 
bývá jediným společenským a plně vybaveným prostorem, je vhodné jí využít po vyučování 
pro další volnočasové a vzdělávací aktivity pro děti i dospělé. Znalosti a dovednosti získané 
relativně snadno přímo doma mohou pomoci účastníkům kurzů snadněji najít práci, začít s 
vlastním podnikáním, nebo mohou rozvíjet vztah účastníků kurzů k místu, kde žijí.  

Jednou z nejznámějších současných komunitních škol je v současné době KŠ Bory, 
která je zapojená také v Národní síti venkovských komunitních škol. Od roku 2006 zde 
prostory školy využívají nejen žáci, ale i dospělí. Setkávají se zde při jazykových, výtvarných, 
tělovýchovných i tanečních kurzech. Nabídka činnosti vychází ze zájmu a potřeb samotných 
občanů. Za šest let činnosti zde byly například realizovány tyto kurzy, většina z nich 
opakovaně: 

 
 Základy práce s počítačem 

 Počítače 50+ 

 Word a Excel 

 Internet a e-mail 

 Digitální fotografie 

 Psaní všemi 10 

 Angličtina 

 Výtvarné techniky 

 Cvičení pro ženy 

 Power joga 

 Taneční 

 Zahrádkářský

Nabídka kurzů se zde v průběhu let postupně mění, v závislosti na zájmu a požadavcích 
samotných občanů. Lektory a vedoucími jsou vedle učitelů základní školy i další občané 
z blízkého okolí, kteří něco umí a chtějí to předat ostatním. 

Pevně věříme, že i naše škola by se takovouto komunitní školou mohla stát. Aby 
nemuseli lidé odjíždět za cenově nedostupnými kurzy do měst, ale aby kvalitní lektoři přijížděli 
za námi do Hrabové. Aby zde probíhaly právě ty aktivity, které si vybereme a probíhaly 
v místě, které důvěrně známe.   

           Jana Večernice Vondálová, ředitelka ZŠ a MŠ Hrabová 
 
A K R O S T Y CH 
  A – Aktovky jsme poprvé vzali v tomto školním roce 1. září 2011. 
  B – Bramboriádu jsme měli na podzim. 
  C – Celý rok jsme měli založené hřišťátko. 
  Č – Četli jsme Klapzubovu jedenáctku. 
  D – Den s Lesy ČR se nám moc líbil. 
  Ď – Dělali jsme perníkové srdce pro maminky. 
  E – Elektrika nás v zimě zlobila. 
  F – Filmovala nás televize do pořadu „Nejlepší česká škola“. 
  G – Gymnázium někoho láká. 
  H – Havárie vody ve škole nás zaskočila . 
CH – Chovatel hadů byl u nás ve škole. 
   I – Interaktivní tabule nás bavila. 
  J – Já to nechápu, školní rok už je za námi. 
  K – Každé ráno jsme si četli z televize zajímavosti. 
  L – Lyžovali jsme u lanovky. 
 M – Máme moc rád naší školu. 
 N – Na prázdniny se už těšíme. 
 Ň – Někdy jsme i zlobili. 
 O – Otužovali jsme se. 
  P – Plesové předtančení bylo na motivy spartakiády. 
 Q – Q používáme v anglickém jazyce. 
  R – Rozloučení s naší školou. 



  Ř – Říkali jsme básničky na den maminek. 
  S – Sportovní hry jsme tentokrát pořádali my. 
  Š – Švihadlo jsme dostali za skákanou. 
  T – Taková škola nás hodně bavila. 
  Ť – Ťapali jsme do kopce kolem Petrovských studánek. 
  U – Udělali jsme projekt „Ve zdravém těle zdravý duch“. 
  V – Viděli jsme se školou divoká prasata, čápy, koně, hady škrtiče, psy, slepýše… 
 W – Web naší školy je www.skolahrabova.cz. 
  X – X používáme v souřadnicích. 
  Y – Y se píše ve vyjmenovaných slovech. 
  Z – Zvířátkový den byl skvělý. 
  Ž – Žákovskou jsme celou popsali. 

Kolektiv žáků 3., 4. a 5. ročníku 

 
Pestrý život v mateřské škole 
 Na začátku školního roku se naše školka přihlásila do projektu Bezpečná školka. Jako 
zápisné jsme dostali dětské bezpečnostní vesty. K bezpečnému chování vedeme děti v průběhu 
celého roku, a to nejen na cestách, ale i při hrách a různých jiných pohybových činnostech. Při 
cyklistické soutěži jsme si vyzkoušeli jízdu zručnosti a postřehu, na dopravním hřišti 
v Mohelnici jsme si zopakovali pravidla silničního chování v praxi. Logem „Bezpečné školky“ 
je okřídlená bota a tu jsme v mnoha výtvarných provedeních zaslali do soutěže. Možná 
vyhrajeme. Z jednoho vítězství jsme se však už radovali na olympiádě mateřských škol 
v Zábřehu, kde se naše předškolačka Adélka Hlavatá umístila na krásném druhém místě 
v běhu. Blahopřejeme. 
 Dalším celoročním projektem bylo sledování přírody očima dětí. Pomocí „ zelených 
rad“ jsme dětem vysvětlovali přírodní jevy - vítr, vodu, mraky, slunce. Společně jsme prováděli 
pokusy. Děti už znají recept na čarodějný lektvar – voda, ocet, vitacit a prášek do pečiva. Další 
pokusy byly s vodou, brčkem, šťávou a plastovými lahvemi. Na vycházkách jsme pozorovali 
přírodu podle ročních dob. Na podzim to bylo dozrávaní plodů, v zimě sledování stop na sněhu 
a na jaře poznávání bylinek z přírodní lékárny. A že máme přírodu opravdu rádi, oslavili jsme v 
přírodě i Den dětí. Navštívili nás lesní pedagogové, kteří si pro nás připravili přírodovědný 
program u sv. Josefa. I když nás nakonec zradilo počasí, děti si připravené hry užily alespoň na 
zahradě naší školky. Byla to krásná tečka za celoročním projektem.  

         
       Květoslava Papoušková, učitelka MŠ 

Potopa ve škole 
Dne 2. 6. 2012 potkala naši školu nešťastná událost. Na horních toaletách se utrhla 

hadička u vodní nádržky a následná rozsáhlá havárie postihla půlku školy. 
           Nejvíce škod voda nadělala v prostorách školní družiny, kde vzalo za své nejenom 
veškeré vybavení místnosti, ale také zdivo, podlaha i strop. Dále bylo poškozeno zdivo v šatně, 
na chodbách, na horních i dolních toaletách a v kabinetě tělovýchovných potřeb. Bylo nesmírně 
náročné likvidovat následky havárie a přitom zachovat školu v provozu po dobu celého 
posledního měsíce školního roku 2011/2012. Za to, že se z naší školy nevytratila dobrá nálada, 
můžeme poděkovat nejen ochotným „dospělákům“ – pracovníkům školy, ale také našim dětem, 
které byly po celou dobu těmi správnými parťáky v nepohodě. Velkou podporou byly i různé 
nabídky pomoci, které přicházely od rodičů i přátel naší školičky. 
           První následky havárie se díky rychlému zásahu pracovníků obecního úřadu podařilo 
zlikvidovat, druhá fáze na ně čeká po vyschnutí zdiva. Věříme, že se během hlavních prázdnin 
podaří uvést vše do pořádku, abychom v září mohli nastartovat v nově opravených prostorách 
školy a školní družiny.   

Jaroslava Vločka Králová, učitelka ZŠ 
 



 
NOC KOSTELŮ 2012 V HRABOVÉ 
V pátek 1. června se v řadě evropských zemí otevřely dveře kostelů a modliteben zájemcům ze široké 
veřejnosti. V České republice si více než 1200 církevních staveb přišlo prohlédnout přes 400 tisíc lidí. Na 
Olomoucku se do akce zapojilo 185 společenství různých křesťanských církví a organizátoři napočítali 
67 tisíc návštěvníků. Podle reakcí návštěvníků i médií se otevřené kostely i doprovodné programy těšily 
velkému  zájmu  veřejnosti.  Akce,  která  u  nás  probíhá  už  čtvrtý  rok,  chce  prezentovat  kostely  jako 
důležitou  součást  společenského  života  obyvatel  a  upozornit  na  jejich  vysokou  uměleckou  hodnotu. 
Přitom  se  lidé dovídají o  stavitelích chrámů, osudech  staveb v průběhu  jejich historie a  také o  životě 
společenství  věřících  v minulosti  i  současnosti.  K noci  kostelů  patří  neodmyslitelně  i  doprovodný 
program  nabízející  setkání  s křesťanstvím  prostřednictvím  hudby,  umění,  zážitku  nebo  rozhovoru. 
Smyslem  je  také umožnit nejrůznějším  lidem, kteří o křesťanství a  víře mají  jen  kusé nebo  zkreslené 
informace, pozitivní zkušenost v souvislosti s církví. Jde přitom o oslovení, nabídku, ne však o vnucování. 
Velký ohlas Noci kostelů dokazuje,  že  se  tento  záměr daří. Proto  se už dnes  začíná připravovat další 
ročník Noci kostelů, a to na pátek 24.5.2013. 
 
Českobratrský kostel v Hrabové navštívila v Noci kostelů asi stovka lidí převážně místních, ale 
i přespolních. Zájem hrabovských ukazuje, že jsou na tento kostel pyšní a považují ho za svůj, i 
když právně patří českobratrskému sboru. V posledních letech se úspěšně rozšiřuje spolupráce 
sboru a obce při údržbě i využití kostela a do budoucna se připravuje několik nových projektů.   
Někteří návštěvníci přišli už před 19. hodinou a chtěli jen rychle vyběhnout na věž a zase 
odejít. Museli však počkat, až do stanoveného začátku. Pak se jich ujaly průvodkyně Hana a 
Galina a vedly je od bohoslužebné místnosti přes zvonici a vyhlídkové terasy až úplně nahoru 
do hvězdárny. Z výkladu se lidé dověděli i mnoho zajímavých informací o chrámové stavbě. 
Proč se poměrně malý sbor pustil do tak nákladné akce, i když mu to mnozí vymlouvali? 
Protože pan vikář Šedý všechny přesvědčil, že na Božím chrámu se nemá šetřit. Z jakého 
důvodu jsou veliká okna modlitebny zasklena „katedrálním“ sklem? Neboť „…paprsky 
prorážející barevný křišťál skla vypravují o slávě Božího stvoření“. Výklad se dotkl také 
nefunkčních varhan. Byly postaveny až roku 1953 firmou Organa, jejíž inovovaný hrací systém 
od počátku nefungoval, takže se nástroj stal časem nepoužitelným. Varhany může zachránit jen 
zásadní přestavba. Sbor si nedávno nechal vypracovat projekt se skoro miliónovým rozpočtem. 
Průchod od varhan do zvonice protřídil návštěvníky na ty, kdo se odvážili lézt po strmých 
schodech a protáhli úzkým průlezem, a na ty ostatní. Většina však překážku překonala a 
dozvěděla se, proč ze tří původních zvonů zůstal ve věži jen jeden a kde se tam vzal ještě ten 
méně vzhledný zvon litinový s německým nápisem.  Vstup ze zvonice na terasy směrem 
východním a jižním otevřel při pěkném počasí nádherný pohled na Hrabovou i na údolí 
Moravy od Zábřeha až k Bouzovu. Tyto terasy se podle projektu mají časem otevřít veřejnosti 
nejen o Noci kostelů. Prohlídka dále vedla do hvězdárny v nejvyšším prostoru věže. 
Návštěvníci slyšeli, jak pan vikář dospěl k myšlence na její zbudování: „Mezi stavbou 
hrabovského chrámu přišel jsem na myšlenku umístiti na věži malou vesnickou hvězdárničku, 
aby byla dána mládeži příležitost k ušlechtilému využití večerních chvil a život její aby byl 
povznesen nad obvyklý běh průměrných lidí.“ Jak aktuální je tato starost o mládež i v této 
době! Proto se sbor i obec shodují v záměru na znovuotevření hvězdárny. 
Vedle prohlídek patřil k hrabovské Noci kostelů i doprovodný program tvořený čtyřmi 
půlhodinovými vstupy. Nejprve zpíval náš pěvecký sbor, a to tak pěkně, že na konci jeho 
vystoupení publikum spontánně prolomilo váhání ohledně potlesku v kostele a mohutně 
aplaudovalo. Podobně tomu bylo i po doznění houslí a violy manželů Benešových 
z olomouckého operního orchestru. Třetí část programu byla určena hlavně mládeži, ale nejen 
jí. Skupina zpěvaček a zpěváků ze sborů Hrabová a Zábřeh zpívala spirituály, tradicionály a 
nové písně s kytarou a vyzvala lidi v lavicích, aby se po svém přidávali. Na závěr zazněly v už 
setmělém kostele tóny úžasné Dvořákovy kantáty na text básně Svatební košile od K.J.Erbena. 
Místní farář předčítal Erbenovy verše na téma úděsného lidového vyprávění o mrtvém ženichu, 
který v podobě zlého ducha vede svoji věrnou snoubenku do zkázy. Ta se však díky své víře 
v moc modlitby nakonec zachrání a hřbitovní sbor duchů zpívá poučení: „Tělo do hrobu 



přísluší, běda, kdo nedbal o duši!“ Posluchači se prý při tom nebáli zlých duchů; některým 
spíše běhal mráz po zádech z geniálního souladu Erbenovy poezie a Dvořákovy hudby. 
Souběžně s prohlídkami a kulturním programem bylo v přízemí kostela otevřeno také 
regionální muzeum. Program letošní noci kostelů ukončil půl hodiny před půlnocí hlas zvonu. 
Všem, kdo se na přípravě Noci kostelů 2012 v Hrabové obětavě podíleli, patří upřímné 
poděkování. Už samotný zájem a spokojenost návštěvníků i dobrá pohoda během celého 
programu přináší nám všem nejlepší odměnu a jsou pobídkou pro uspořádání této akce v roce 
2013. 
               Jan Hudec, českobratrský farář v Hrabové 
 

 
Hrabová FC, o.s. 
 

Letošní sezóna, sezóna 2011/2012 byla pro fotbalový tým Hrabová FC, o. s. úspěšná. 
V porovnání s rokem loňským, kdy náš fotbalový klub fungoval prvním rokem, se výkonnost a 
celkové zkušenosti hráčů a všech ostatních, kteří se kolem týmu pohybují, obrovským 
způsobem zlepšila. Za vše mluví čísla. V loňské sezóně získal tým, jako úplný fotbalový 
začátečník, ze všech odehraných zápasů pouhopouhých 5 bodů. V letošním ročníku již 
fotbalisté nasbírali bodů celkem 37 a to za 12 výher, 9 proher a jednu remízu. Celkově se tedy 
tým Hrabová FC, o. s. umístil na šestém místě, když na medailové pozice chyběly pouze 3 
body (viz. Tabulka). Tento úspěch je přičítán hlavně dobré práci při trénincích a doplňováním 
týmu o další kvalitní a zkušené hráče. Obrovskou měrou k těmto výkonům přispěl také náš 
takzvaný dvanáctý hráč, jímž jsou naši fanoušci. Celý tým je rád, že se jejich počet v průběhu 
roku zvětšil a tím se zvýšila podpora kluků, kteří tímto sportem žijí a chtějí tím nejlepším 
způsobem propagovat obec Hrabová. V příští sezóně se klub bude snažit navázat na dobré 
výkony a výsledky s posledních zápasů a tím také bojovat o ještě lepší umístění než v ročníku 
letošním. Budeme všichni doufat v další podporu fanoušků a to nejen v domácích zápasech, ale 
také v těch na venkovních hříštích.   

 
 

1. Třeština 22 19 2 1 85: 17 59 
2. Bohutín 22 15 1 6 54: 39 46 
3. Moravičany 22 12 4 6 76: 37 40 
4. Úsov 22 12 2 8 66: 37 38 
5. Jestřebí 22 11 4 7 70: 43 37 
6. Hrabová 22 12 1 9 40: 43 37 
7. Libivá 22 10 6 6 61: 42 36 
8. Juv. Mohelnice 22 11 1 10 59: 45 34 
9. Palonín 22 5 3 14 29: 75 18 
10. Lukavice 22 3 5 14 30: 70 14 
11. Mírov 22 3 3 16 34: 93 12 
12. Krchleby 22 2 2 18 17: 80 8 

 
 
Sezóna 2012/2013 by se měla rozjet již v polovině měsíce srpna tak doufáme, že si co 

nejčastěji najdete cestu do krásného areálu hrabovského hřiště a přijdete si zpříjemnit nedělní 
odpoledne kvalitním sportovním zážitkem.  

    Za celý tým  
    Michal Sládek – Sekretář klubu 

 



 
Myslivecké sdružení Skalka  se sídlem v Dubicku, úsek Hrabová 
 
 Během uplynulého období se členové naší společnosti věnovali zejména v zimních 
měsících přikrmování zvěře v období nouze, jejímu chovu a lovu, péči o myslivecká zařízení a 
pořádání kulturních, společenských a sportovních akcí. 
 Přikrmování zvěře v období nouze je hlavní činností naší myslivecké společnosti během 
zimních měsíců. I přesto, že velká část přikrmovacích zařízení je dostupná pro techniku, musí 
často odtahat velké množství krmiva z velké části sami myslivci. Mimo samotnou práci našich 
členů se jedná i o značnou finanční částku, kterou  společnost musí ročně vynaložit za nákup 
krmiva, kdy tato částka převyšuje 50 tis. Kč. Jen díky této obětavosti v péči o naši zvěř a 
zabezpečení dostatečného množství krmiva jsou zmenšeny  ztráty úhynem.  
 Měsíc únor byl ve znamení konání  již 17. plesu MS, který se tak jako i 
v předcházejících letech vydařil. Ples navštívilo pře 300 návštěvníků, na které čekalo bohaté  
občerstvení z myslivecké kuchyně, bohatá tombola, vystoupení trubačů a taneční skupiny X-
treme z Dubicka  a především dobrá zábava.  
 V březnu proběhla výroční členská schůze, která se letos konala v Dubicku, a to i za 
účasti našich manželek a přítelkyň. Dobrá zábava, která je odměnou jak našim členům za 
obětavou práci, tak i našim manželkám za jejich podporu a výpomoc. 
 V průběhu jarních měsíců prováděli členové sdružení především údržbu mysliveckých 
zařízení. Většina zvěře přešla v těchto měsících již na zelenou potravu, a proto byly prováděny 
údržby a nutná desinfekce krmných zařízení. Stejně tak byla nutná péče i o odchovná zařízení  
a zařízení, která jsou využívána k lovu.  
 Na začátku dubna proběhlo vypuštění odchovaných bažantů královských v okolí 
Hrabové. Jednalo se o 20 slepic a 5 kohoutů. Přestože se tato zvěř údajně špatně ve volnosti 
rozmnožuje, došlo u dvou slepic k odchováni kuřat. U dalších slepic kuřata viděna nebyla, ale 
neznamená to, že je nemohly mít. Vzhledem k velkému počtu volně se pohybujících psů 
v okolí Hrabové, které tyto bažanty silně ohrožují, došlo nejspíše i tímto k jejich ztrátě.  
Vzhledem k tomuto byla oslovena myslivecká stráž, aby na základě oprávnění daných 
zákonem o myslivosti, přistoupila k usmrcování volně se pohybujících psů, kteří se pohybují 
volně v honitbě mimo dosah svého pána. Proto tímto vyzývám všechny majitele psů, aby 
předešli těmto zbytečným a z obou stran nemilým záležitostem, řádně si hlídali svoje mazlíčky 
a nepouštěli je volně  do honitby.     
 Dne 24.6. proběhla střelecká soutěž o pohár předsedy MS. Tato soutěž se konala na 
střelnici v Dubicku za účasti jak našich členů, tak i dalších sportovních střelců. Celkovým 
vítězem se stal pan Sládek ml., putovní pohár pro členy MS získal pan Karel Neumann 
z Bohuslavic. Tento ročník soutěže potvrdil stále  se zvyšující úroveň, i za účasti střelců nad 
rámec našeho okresu, a střeleckou dovednost účastníků. 
 
 Stávající měsíce jsou ve znamení konajících se těchto  společenských, mysliveckých a 
sportovních akcí: 

 Dne 7. července 2012 od 1500 – Myslivecké odpoledne v Hrabové 
 Dne 21. července 2012 od 800 – Lesní zkoušky ohařů – střelnice Dubicko 
 Dne 4. srpna  2012  - od 1500   – Myslivecké odpoledne v Bohuslavicích  

   - od 2000   – Myslivecký karneval v Bohuslavicích  
 

 Na všechny tyto akce jsou příznivci myslivosti, myslivecké kuchyně a dobré zábavy 
srdečně zváni hrabovskými členy MS. 

                         Ing. Pavel Hopjan, předseda MS Skalka 
 
 
 
 



Sociální a  kulturní komise 
 
V druhé polovině roku 2012 oslaví: 
 
Drlík Radko   17.července  75 let 
Žáková Svatava  30.července  87 let 
Diblík Antonín  1.srpna   70 let 
Smetanová Marie  9.srpna   80 let 
Frank Radoslav  15.srpna  87 let 
Lepka Bohuslav  19.srpna  70 let 
Holoubková Anna  24.srpna  80 let 
Šebestová Marie  20.září   80 let 
Pavlíková Věra  28.září   75 let 
Breknarová Jena  22.října  80 let 
 
Všem jubilantům přejeme 
 

hodně zdraví, štěstí, lásky, 
žádné strasti, žádné vrásky, 
radost z vnoučat, z rodiny, 
krásné narozeniny. 

 
 

Třetí květnovou neděli jsme oslavili v sokolovně Svátek matek. Oslavy zahájil pan 
starosta krátkým projevem. Potom děti a učitelky ze základní školy a z mateřské školy 
vystoupily s velmi pěkným programem.  
Obec měla připravené malé kytičky, které na závěr děti rozdaly všem ženám v sále.   
  

Členky sociální komise prezentovaly naši obec na Dnu mikroregionu, který se letos 
konal 26. května v Postřelmově. Jako vždy, když  prezentujeme naši obec, je největším 
lákadlem   dobře vychlazená slivovice. Nejen tato byla důvodem velké návštěvnosti našeho 
stánku, také reklamní a propagační materiály obce Hrabová a Lihovaru Hrabová s.r.o. 
 

            Členky sociální a kulturní komise 
 
 
Informace obecního úřadu: 
 

 Upozorňuji na platnost vyhlášky, která omezuje používání sekaček a pil  o nedělích a 
svátcích. Dodržujte, prosím, ustanovení této vyhlášky. 

 
 V pondělí 2.7.2012 bude opravována komunikace v záhumení tryskovou metodou, což 

je nástřik emulze a zásyp štěrkem. Práce budou zahájeny v 9.00 hodin a omezí provoz 
na této komunikaci. Prosíme všechny občany bydlící v záhumení o pochopení. 

 
 
 
 
 
 
*************************************************************************** 
Hrabovský zpravodaj vydává Obec Hrabová a je zapsán do evidence periodického tisku 
Ministerstva kultury ČR pod evidenčním číslem MK ČR E 19980. 
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